
LEDEN 2023 

Vánoční prázdniny uběhly jako voda, někteří je odstonali, a i v lednu bacily řádily v třídních 

kolektivech či mezi zaměstnanci. Byl to navíc pracovně i lidsky mimořádně náročný měsíc. 

Ve škole například proběhla po letech obvyklá kontrola České školní inspekce. Věříme, že 

jsme i nadále vnímáni jako škola dobrá, bezpečná a přívětivá. Domníváme se, že 

poskytujeme kvalitní vzdělávání a umíme si poradit i s jinými problémy ze školního života 

plynoucími. Těšíme se i nadále z každého dobra, které vzejde od člověka a od lidí. 

Počasí bylo v lednu spíše teplé, až koncem měsíce se začalo ochlazovat, což je jen dobře, 

protože chladno v zimním období je přece jen přirozenější. 

 

 



Pravidelná výuka byla zahájena v úterý 3. ledna 2023. Nejen kvůli blížícímu se pololetí bylo 

třeba se sejít na provozních či pedagogických radách, později na předklasifikačních 

poradách apod. Proběhly samozřejmě hovorové hodiny pro zákonné zástupce žáků                  

i informační schůzky pro rodiče žáků 5., 7. a 9. ročníků ohledně přijímacího řízení na 

gymnázia a střední školy. 

 

Pokračovalo se v bruslení na kluzišti na Vodově ulici blízko stadionu. Mezi žáky 1. stupně 

je tato sportovní činnost (v rámci hodin tělesné výchovy) oblíbená a s radostí přijímaná. 

A tak bruslili prvňáčci, druháčci, třeťáci, čtvrťáci i páťáci. 

 



 

Žáčci 1. ročníků se zúčastnili preventivního programu od Společnosti Podané ruce. Název 

zněl „Třída jako tým“, takže je vám jistě jasné, čeho se téma týkalo. 

Spolupráce a pospolitosti. 

 

Čtvrté ročníky se vydaly do oblíbeného brněnského 

planetária po stopách Alberta Einsteina       

a pokusily se rozlousknout tajemství 

gravitace. 

 

 

 

A třída V. C si užila tvořivou dílničku v Technickém muzeu. Téma „Tavíme a odléváme“ 

navazuje ne expozici Kovolitectví a Železářství. Díky technické dílně mohli žáci tak 

trošičku fušovat mistrům slévačům kovu do jejich řemesla. Z nízkotavitelných kovů 

vytvořili odlitky do forem dle vlastního výběru. Po opracování vychladlého kovu si výrobky 

holky a kluci odnesli domů. 

 

 

 



V lednu proběhlo okresní kolo Matematické olympiády na Základní škole Křídlovická. Školní 

kolo se konalo na naší škole. Z postupujících žáků 5. ročníků se nejlépe vedlo Jakubu 

Králíkovi, Kateřině Jiříčkové, Bartoloměji Broučkovi a Martinu Kolevovi, kteří se stali tzv. 

úspěšnými řešiteli, tzn. že získali požadovaný minimální počet bodů. 

 

V lednu byl pro 1. stupeň nachystán výukový program nazvaný „Tonda Obal na cestách“. 

Společnost EKO-KOM se zabývá zajišťováním třídění, recyklací a využití obalového 

odpadu na vysoké úrovni. Žáky prostřednictvím svých lektorů učí správně třídit odpad        

a dozvědí se více o jejich dalším využití. 

O třídění odpadu se samozřejmě dozví naši žáci i v rámci některých předmětů, ale není 

špatné slyšet informace a znalosti si zábavnou formou zopakovat. Třídění odpadu je dobrý 

návyk, který by měly děti získávat a osvojit si již od útlého věku. A nejen třídit odpad, ale 

předcházet jejich vytváření. Cílem celého projektu, který je připravený ve spolupráci 

s Ministerstvem životního prostředí, Ministerstvem průmyslu a obchodu a Pedagogickou 

fakultou Univerzity Karlovy, je podpora vědomí odpovědnosti za životní prostředí                 

a propagace tříděného sběru odpadů. 

 



Nejen na 1. stupni, ale pochopitelně i na tom druhém se v lednu uzavíraly známky pro 

pololetní výpis z vysvědčení. Přesto například třídě VI. B zbyl čas na návštěvu Divadla 

Reduta. Představení Edison! vyprávělo „příběh o velké síle a nezdolnosti, o odvaze jít si za 

svým cílem, navzdory posměchu lidí, kteří se pro jistotu drží při zemi“. 

Kromě herců nechyběly loutky, zpěv, a dokonce i chemické a elektrické pokusy. 

 

Pro osmé ročníky byl nachystán program Úžasného divadla fyziky (zkráceně ÚDiF). 

 

Navíc osmáci se každý rok zúčastňují oblíbené mediální výchovy na lužánecké pobočce 

DDM Lávka v Brně-Kohoutovicích. Téma „Jak pracuje rozhlas“ je pro žáky 

přitažlivé. V lednu prošli výchovou žáci z béčka. Další budou následovat 

v příštích měsících. 



Ve škole se žáci dobrovolně zúčastňují různých soutěží a olympiád. Tak si o nich můžeme 

něco bližšího říci: 

Na konci měsíce se uskutečnilo školní kolo zeměpisné olympiády, které se zúčastnilo 

celkem 80 žáků ve třech kategoriích. Nejúspěšnějšími byli: 

- v kategorii A: Olga Dosedlová ze VI. C a Aneta Kurečková ze VI. B 

- v kategorii B: Jakub Jašek ze VII. A 

- v kategorii C: Denis Špatný a Nella Doležalová z VIII. C 

 

Poslední lednový den proběhlo další školní kolo soutěže, tentokráte se jednalo                         

o biologickou olympiádu. Žáci soutěžili ve dvou kategoriích: 

- v kategorii C – žáci 8. a 9. ročníků – přihlásilo a zúčastnilo se celkem 18 žáků, na 

prvních dvou místech skončili: 

o Nella Doležalová z VIII. C a Matěj Skládaný z VIII. B 

- V kategorii D – žáci 6. a 7. ročníků – přihlásilo a zúčastnilo se dohromady 39 žáků, 

na prvních dvou místech skončili: 

o Anna Košacká z VI. D a Alžběta Medková z VI. C 

Tito čtyři jmenovaní žáci nás budou reprezentovat v okresním kole, tak jim držme palce. 

 



A do třetice – leden je měsíc, kdy obvykle probíhá školní kolo soutěže v anglickém jazyce. 

Nejinak tomu bylo i letos. Soutěž byla uspořádána na konci měsíce ledna, ale můžeme již 

prozradit jména nejlepších soutěžících. Z celkového počtu 30 žáků 2. stupně, kteří 

prokazovali své schopnosti v porozumění neznámému slyšenému textu a v konverzaci na 

vybrané téma, bylo nakonec rozhodnuto porotci složenými z řad vyučujících anglického 

jazyka takto: 

V kategorii ZŠ I.A – žáci 6. a 7. ročníků: 

- 1. místo – Tereza Křivanová ze VII. C 

- 2. místo – Karolína Budařová ze VII. C 

- 3. místo – Adina Stachová ze VI. D 

V kategorii ZŠ II.A – žáci 8. a 9. ročníků: 

- 1. místo – Nela Řezníčková z XI. D 

- 2. místo – Mikuláš Dojiva z XI. D 

- 3. místo – Adam Košický z XI. D 

Dle slov PaedDr. Milady Zezulové je nutné podotknout, že výkony jednotlivých soutěžících 

byly letos velmi vyrovnané a pro porotce bylo rozhodnutí tudíž nesnadné. Všem soutěžícím 

náleží poděkování za účast a nejlépe vyhodnoceným srdečné blahopřání. Postupujícím 

(první místa v obou kategoriích) přejeme hodně štěstí při reprezentaci naší školy 

v okresním kole. 

 



Kromě poděkování zúčastněným žákům všech olympiád a soutěží chceme obzvláště 

vyjádřit srdečné díky i vyučujícím, kteří se na přípravě školních kol podíleli. Mají s tím 

opravdu nemalou práci, s přípravou i následným vyhodnocením. Jsme jim vděčni. 

Za zeměpis jsou to Mgr. Martina Slavíková s Mgr. Lucií Valovou. V předmětu biologie 

děkujeme Mgr. Haně Hamplové, Mgr. Lucii Valové a Mgr. Drahoslavě Vidoňové. 

V sekci anglického jazyka děkujeme hlavní organizátorce PaedDr. Miladě Zezulové. 

S hodnocením jí pomohli Mgr. Libuše Burkertová, Mgr. Jana Chaloupková a Mgr. Lenka 

Veselá. 

V únorové školní kronice si posvítíme zejména na chemii. I v tomto předmětu se pilně 

prověřovaly získané znalosti. A dozvíte se, jak dopadli ti, co ze základních kol postoupili 

do kol okresních. 

~ 

V závěru ledna, v době, kdy už byly známky žáků uzavřeny, se konal první běh lyžařského 

výcvikového kurzu. Jela třída VII. C pod vedením Mgr. Jana Kováře, Mgr. Sylvy Tůnové, 

Mgr. Lenky Veselé a našeho bývalého pana učitele, oblíbeného Bc. Tomáše Otruby, který 

zůstal škole věrný a bere si ve svém zaměstnání volno, aby mohl jet. Velmi si toho vážíme. 

Dle fotek to vypadá, že se měli v Jeseníkách na Dolní Moravě dobře, a hlavně měli sníh. 

Začátkem ledna se nedalo lyžovat ani v našich nejvyšších horách. Pak se sněhová situace 

zlepšila. 

 

 



 

 

 



 

 

 

 



Na gymnáziích a středních školách probíhají v druhém ročníku taneční a studenti se 

zúčastňují rozličných plesů. Plesy na základních školách bývají spíše výjimkou a na 

Slovaňáku, co nám paměť slouží, snad nikdy žádný neproběhl. Žáci z devátých ročníků se 

to rozhodli změnit a u vedení školy získali souhlas. Ples se konal v horní tělocvičně, která 

se pro takové účely přímo nabízí. O občerstvení, zajištění hudby a jiné věci (třeba foto 

koutek) se postarali sami žáci, klobouk dolů! Myslíme si, že se ples povedl, líbil se našim 

nejstarším žákům i přihlížejícím pedagogům (i ti si zatančili).       

 

 

 



I když se za poslední měsíce výrazně zdražily (nejen) potraviny, naše školní kuchyně vaří 

i nadále chutně, zdravě a dle výživových tabulek, aniž bychom museli hodně zvedat cenu. 

Prostě máme šikovné paní kuchařky v čele s paní vedoucí školní jídelny paní Miriam 

Banďouchovou. (Mezi námi, paní vedoucí je fakt dobrá! Dovede si poradit s lecjakým 

problémem, jsme moc rádi, že ji a její seriózní, kvalitní kuchařský tým máme. Paní kuchařky 

nešetří úsměvy a ochotou. A máme také milou paní stravenkářku paní Alenu Klocovou.) 

S oblibou říkáme, že jiné obědy než výborné se v naší školní kuchyni ani nevaří. Jen 

některé děti si ještě neumí vážit hodnoty jídla, ale věříme, že i to se s věkem snad změní 

a děti pochopí, jaké velké štěstí mají na rozdíl od dětí v jiných částech světa. 

 

 



 

 



Naše základní škola na Slovaňáku funguje, stejně jako mnohé jiné školy, jako místo, kde 

se lidé schází, aby vhodili do uren své hlasovací lístky. Obecní, parlamentní či senátní 

volby. Po pěti letech se konaly již potřetí přímé volby prezidenta. Ač škola by měla býti 

apolitická, přesto nám nedá, abychom se nezmínili o těchto volbách, které jsou také pro 

chod naší země podstatné. Pro budoucí generace, které třeba po mnoha letech budou naši 

kroniku prohlížet a pročítat, mohou být tyto informace rovněž důležitým prvkem v bádání 

o historii českého státu. 

Z prvního kola postoupili dva kandidáti – Petr Pavel a Andrej Babiš. V druhém kole zvítězil 

Petr Pavel. Věříme, že ho časem přijmou i lidé, kteří ho nevolili nebo k volbám nešli. A že 

lidé ve svých rodinách a společenstvích budou 

spolupracovat a žít navzdory rozdílnosti názorů při 

volbě českého prezidenta. Půjde to, pokud se „oba 

tábory“ budou snažit. 

 

 

 

 

 

A rozloučíme se básničkou vloni zesnulého pedagogického nestora a velkého příznivce naší 

školy, PhDr. Vítězslava Horálka. 

Povánoční 

Ani ta snítka smrková     Žádná z těch kytic borových 

nebude věčně svěží,      zítra mi nezavoní, 

smetám si střípky olova,     na zemi leží třásně z nich, 

sníh jarně taje s věží.     čas Vánoc byl už vloni. 

 

A ze všech světel, světel stých 

jen zajiskří mi vzpomínka 

na hebkou dlaň a teplý vzdych 

úst maminky a tatínka… 

 

 

 

 


